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«Mcii jeg er ikke noen

inartvr/àrfrilslitt

miljapolitikk, selv om

in mc’ synspunkter ikke

alltid nir fram. »
Tii HI II R\ 131 R\ T SI N

Stats
budsjettet:

— Rar satsing

Miljoverndepartementet
satser på kulturminnevern.
— Rar hovedsatsing, sier
generalsekretær Terje Kronen

i Naturvernforhundet.
• side 5

Kalking kuttes

Kalkingshudsjettet kuttes
med 25 prosent.

- Tidligere arbeid blir for
gjeves, mener Norges Jeger-
og Fiskerforbund.

• side 6

Mindre til buss og
bane

Kjell Opseth skal bruke 25

prosent mindre til mil joOl
tak neste år. Investeringer i
kollektivtrafikk i storbyene
kuttes med 60 millioner
kroner.

• side 6

Sykkelveier: Minus 70
millioner

Gang og sykkelveier kuttes
med 70 millioner kroner til
neste ùr.

Skuffende, men ikke
overraskende, sier Trond
Berget i syklistenes Lands
forening.

• side 6

Bedre veier ut og inn

av storbyene kan gi

mer kø, ikke mindre.

Det tror norske forske

re, som nå får støtte

fra amerikanske under

søkelser.

112 av 17 tilfoller er det hastigheten til
kollekiivtrafikken som bestemmer flir
len pa hilkoene, viser de amerikanske
undersøkelsene.

Bedre veier svekker konkurranse-
evnen til buss og bane, som dermed for
fierr avganger og. lavere hastighet.
Det forer igjen til at bilkoene aker, tror
forskerne.

— Inntil vi blir sikre bor vi i alle
fall ikke bygges nye motorveier som
binder opp store beløp i lang tid fram
over, sier lorsker Egil Tomhre ved
Norsk institutt for by- og region
forskning.

Savel i bjurueomradene i Nord—
Trøndelag som i jerveomradene i
Oppland «forsvarer» sauebond
ene seg ved à skaf1 seg flere
dyr.

I Lesja var del omlag 3000 sau
i IOXO. Da ble bare 170 av dem

latt av rovdyr. I dag er antallet
dyr oppe i omlag 7000. mens
tapslallene er mer enn sy doblet.

Fisk i fare
Svalbard-røya har

holdt ut i isen 100

000 år. Den er toffe

re enn laks og ørret,

og finnes i flere pus

sige former.

Enkelte trekk hQs svalbard—ruya
er et mysteruum for forskerne.
Som for eksempel at normal fisk
kan fo avkom som er d\erger. Na
trues arlen av overfiske.

Natur
& B u1htill...

miiiø
18. 18.okt. 1996.LÅrgang utgitt av Norges Naturvernforbund

Innhold: Mer kø av bedre veier

• side 3

All right med sau i
kjerneområdene?
Er det likevel attraktivt å drive med sau i

kjerneområdene for rovdyr? Det kan se slik

ut. I flere rovdyrområder øker saueholdet på

tross av betydelige skader.

•side7 •side6
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Tekitoloeien er testet tidlig
ere, men det er første gang den
proves ut i en totalløsning 50111

dette, sier prolissor i kom—
munalteknikk ved NLH, Petter
Jenssen.

I de 24 hyblene skal avløpet
fra toalettene gi til en egen tank,
komposteres og senere brukes
som gjodsel. Ogsa matavfall
skal kastes i toalettet,

— Dermed fjerner vi et (bru
rensningsproblem og tar vare pa
en x erdifull ressurs. Fordi det er
et akumtoaleti. sparer vi store
mengder drikkevanri, sier Jens—

Badevannskvalitet
Resten av avlopsvannet renses
pLi stedet — av bakterier og
planter: Vannet sendes gjennom
et biol’ilter og en v:itmark, hvor
I’orurensn ing brytes ned. Malet
er at det skal hi biidevanns—
kvalitet, og det kan brukes til

vaiinnig eller spylevann i toalet—
tene.

Ikke dyrere
— I Ivis toalettet skulle introdu
seres i dag, ville nok en løsning
a la denne ha blitt valgt. Det er
bade miljø— og kostnadse1lk—
tivt, mener Jenssen. Han ibrtell—
er at prisen p:i avlopet til de nye
studentholigene vil være om
trent den samme som pa et tradi
sjonelt anlegg.

— I eksisterende bebyggelse
hvor ledmngsnettet skal reha
hiliteres kan det til og med bli
billigere, sier han.

Proveprosjektet er tilknyttet
programmet «Naturbaserte
avlopsteknologier», og inne
bærer ogsa kursing av kom
murieansatte, konsulenter og
rorleggere.

-

-- Folk som vil ta i bruk al
ternative avløpsordninger kar
mote lbrmelle hindringer i kom
munene. Vi haper kursingen kan
bøte pa det, sier Petter Jenssen.

I
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IlbIge teorien er det ikke \eika
pasiteten, men hixtigheten pii

( kollektivtrafikken som avgjør
hvor lenge folk ma sta i kø i
rushtidene. Teorien ble lansert al
lerede tidlig pa 60—tallet, men
kritikerne har hevdet at det ikke
har vært gode nok beviser lbr at
det virkelig er slik. Amerikanske
lbrskere har dertbr undersøkt 17
hovedinn6irts:irer til amerikan
ske byer. I 12 av de 17 hoved
innfartsarene stemmer teorien.

Gjelder i Norge
Sivilingeniør og forsker ved
Norsk institutt lbr by- og region—
Forskning (NIJJR), Egil Tombre,
sier det er stor sannsynlighet for
at det samme gjelder i Norge.

— Det vi hittil har sett pa ser ut
til at stotter det teorien forteller,
sier han til Natur og miljø Bulle—
tin. I siste nummer a Samferdsel
oppsunimerer Tombre de nye
forskningsresultatene. Han me
ner funnene ma Ibre til en funda
mental nytenkning i samferdsels
politikken her i landet.

Verdiløse, analyser
- Det verste som har skjedd med
vegplanleggingen her i landet er
at man har lagt vekt pa sakalte
nytte/kostnadsanalyser. Du far
enorme nytteverdier pa at alle
som sitter fast i rushet sparer et
par minutter hver dag ved øke
veikapasiteten. Men nytte! kost
nadsinalysene tar ikke hensyn til
at biltrat’ikken bare øker fram til
hele fordelen med den nye veien
er fullstendig spist opp, sier

Tombre. 1Jan understreker at det
fortsatt er en del usikkerhet om
teorien.

- Men sa lenre vi ikke er sik
re, bør vi i alle full ikke bygge
nye motoreier som binder opp
store beløp i lang tid framover,
flistslu han.

NIBR er allerede i (blI gang
med å undersøke den sakalte
Vestkorridoren ved Oslo, altsa
El 8, jernbane og bussforbindelse
fra Asker, Bærum og Oslo vest til
sentrum.

— Vi kan ikke trekke noen
bastante konklusjoner tbr om ett
til to ar, men historiske data tyder
pii at teorien er riktig ogsa her,
sier Tombre.

Buss og bane bestemmer
— Ifølge teorieo er det Iza,rtii—
hen til ,vsii’s!i’ kollektn,niddi,’l
soni bL’,sfrmnicr liastig/ict<’,i po
biltm/ikk&’n. A’I(,i ia, ikke folk
hen.si’o ogsu til konifort, pris og

Sa I id is

— Jo, politikerne ma være
svært varsoinme med å heve tak
stene pa kollektivtrafikken. Det
ma ikke bli ulbrholdsmessig dyrt
a reise kollektivt, sier Tombre.
1Jan ramser ogsa opp en rekke
andre faktorer som kan være vik
tige lbr i f:i mindre behov lbr nye
veianlegg, fbr eksempel veipri
sing, fortrinnsrett for biler med
flere passasjerer og sikring av
god Ibimkommelighet far busser
i rushet.

— Dette kan dra i gang ((gode
sirkler» i bytrafikken mener han.

I

Redaktør: Arild Svalhjorg.

Verdifull
studentkloakk
Kloakken og matavfallet fra 24 student-

hybler skal bli gjødsel. Byggingen har star

tet, og neste skoleår kan studenter ved Nor

ges Landbrukshøgskole (NLH) flytte inn i for

soksboligene.
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Nye veier hjelper ikke mot kø
Det nytter ikke å bygge flere veier for å

hindre køproblemer rundt storbyene. Det

har vært en vedtatt sannhet i miljøbeve

gelsen i årevis. Nå gir nye forskningsre

sultater støtte til teorien.

Seil.

Lite å glede seg ovër
Regjeringen I larlemn llrundtland har pa nytt lagt fram et fbrslag til

statshudsjett med lite å glede seg over for mniljøengasjerte mennesker.
- Det er ikke gjort noe fbr å styrke kollektivtransporten.
- Olje- og gassutvinningen bare lbrtsetter a øke.
— Flytrtfikken er lbrtsatt fritatt Ibr (02—avgift, i motsetning til

busser og dieseltog.
— Ingen av Ibrslagene fra Grønn skattekommisjon er innarbeidet i

skatte— og avgifispolitikken. Regjeringen bruker istedet arbeidet med
en stortingsmelding om grønne skatter sotit begrunnelse Ibr ikke å
inn ‘øre noen nye mniljoavgiller neste :ir.

- Miljøverndepartementets budsjett er svekket. Tiltak for å bøte pa
problemene er redusert til lbrdel for kontroll og utredninger.

Lista kunne godt gjøres lengre. Faktisk er det eneste mniljotiltaket
verd i nevne pa stalshudsjettet de økte tilskuddene til introduksjon av
ny enei’i’.i teknologi og bioenergi over Nærings- og energideparlemen
tets budsjett. Regjeringen Ibreslar i ta 88 millioner kroner fra Stol

teubei’es pengesekk l3 a øke bruken av bioenergi her i landet. Det er
52 iii i Il 00cr mer enn staten bruker i ar til det samme Ibninalet (men
(le totale bevilgningene til enok—tilt:tk er likevel redusert til en firedel
siden topp:inet i 1992).

Fneni:i tilsvarende tbrmidable 30 TWh elektrisitet mener regje

ringen hioeiin’rgien kan frambrtnge, mot rundt 12 TWh som blir ut
nyttet i dag. I )ei tilsvarer en økning pa rundt regnet atte gasskraft—
verk.

Det skal ikke mye famitasi til for å tbrestille seg at 8$ millioner
kroner vanskelig kan finansiere en slik voldsom utbygging, men be
vares, det en en begynnelse. Det gjenstar å se om dette er et rent PR—
framnstot, fram”att i et torr:ir og egnet til ytterligere a underbygge det
norske Iblks Ibrstielse av at vi er inne i en kr:tltkrise, og at det vi

egentlig trenger er flere gasskraliverk.
For den sittende regjering har nok vært preget av sto kurs i den

økonomiske »il uken. Men bevi Ign nigene til alternativ energi har

vært den reneste beig— og dalhane. Den manglende kontinuiteten har
fort til at den nasjonale kompetansen pa disse sporsmalene er kratbg
svekket de siste arene.

Vi haper at i’egjeringen ia tenker mer langsiktig. Men vi er langt
fra sikre. I

Torturinstrument
-— Det styggeste jeg har sett,
sier en svensk politimann om
en hjemmelaget bjørnefelle
som ble oppdaget i Rausvinsa
naturreservtt nylig.

.Joktniarker&l’Skei’ath’,i

GRIP

Abonnér på N&M Bulletin

Natur & miljø kommer annenhver uke med’ aktuelle
nyheter om natur og
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De sakalte rene miljøtiltakene
over Samfirdse1sdepartementets
budsjett reduseres med en fire-
del, eller nesten 110 millioner
kroner. Investeringer i kollektiv—
trafikken i storbyene kuttes med
60 millioner til 127.3 millioner.
Miljobevegelsen er likevel mest
bekymret Ibr at satsingen på
jernhane lortsatt uteblir.

Mangler 3,3 milliarder
I 1993 gikk Stortinget inn for a
bruke lbm milliarder kroner eks
tra fram til 1997 til investeringer
og ekstra vedlikehold av skinne
gangen, det som kalles jernba—

N&M Bulletin

ARILD SVALBJØRG --
Kuttet s il ytterligere lbrsinke ar
beidet med hovedseinett for sy
kler i norske byer, mener gene—
ralsekretær Trond Berget i Sy
klistenes Landsibrening. I 1977
fastslo Norsk \‘egplan II at det
innen 1985 skulle finnes sarn
menhengende sykkels einett i 72
norske byer og tettsteder. I 191)6

er ingen anlegg ferdige.
— Det er skulnde. men

ikke spesielt overraskende. Vi

nens kjoreveg. Men dersom re
gjeringens ibrslag til statshud
sjett blir vedtatt, mangler fortsatt
3,3 milliarder kroner pa at løftet
blir innfridd.

Jernbane skuffer
Naturvernt’orbundet blir vel

dig skuffet over at regjeringen
ikke følger opp (le løhene (le ga i
1993, sier seksjonsleder Anne
.Johanne Enger i Naturvern—
lorhundet. I-Inn haper at Stor
tinget likevel vil plusse på inves—
teringsbudsjettet til jernbanen, i
alle fill sa mye som NSB selv
har bedt om. Det vil si 800 milli
oner kroner mer enn regjeringens
forslag.

har opplesd så mange tilbakeslag
disse arene at ingenting oser
rasker lenger, sier Berget.

Berget sier Syklistenes
Landsforening na vil konsentrere
innsatsen sin om den nye vei— og
veitrafikkplanen som skal be
handles til varen.

Ni milliarder ekstra
— Vi trenger ni milliarder kroner
i tiarspenoden 1998 - 2007 lbr å
fi på plass sykkelveinett i norske
tettsteder med mer enn 5000 inn
byggere. Vegdirektoratet vil bare
bruke to og en hals milliarder, til
tross ibr at Sanrferdselsdeparte
mentet har en uttalt malsetting
om at sykkelbruken skal opp,
sier Berget. Tilsammen skal det
brukes 252 millioner kroner til
gang- og sykkelveier langs riks
veiene neste år, dersom reej
eringen får det som den vil.

Mot veier
Naturvernlbrbundet protesterer
ogsa mot bevilgninger til en rek
ke veiprosjekter de mener er
unødvendige. Mer enn 300 mil
lioner kroner ibreslar regjeringen
å bruke pa vegene Naturvern
tbrbundet vil stoppe. Det største
prosjektet er tunnelen under
Oslotjorden mellom Drøbak og
I lurum. Regjeringen legger opp
til at det skal brukes nesten 250
millioner kroner pa denne veien
neste ar. Ogsa en rekke indre
mindre prosjekter protesterer
Naturvernlbrbundet mot. Verst er
kanskje ny Ei6 ved Melhus i Sør—
Trøndelag.

Traseen går langs den ver
nede Gaula hele veien, og er av
vegvesenet selv otpekt som et
«versting-prosjekt», sier Enger.
1-lun haper iniidlertid det skal
være mulig å finne en annen tra—
s hvor miljøødeleggelsene ikke
blir sa store.

Svikter sykkelbyene
Det som er viktig nå er å byg

ge ut sykkelveinettet i byer og
tettsteder. Det er der, pa strek
ninger opp til 10 kilometer, at
sykkelen kan konkurrere mccl bi
len. Men det er mye dyrere ti
bygge sykkelveier i tetthygde
strøk. Derlbr er det ekstra ille at
dette kuttet kommer mi, sier Ber
get. Flan er bekymret tbr hva lbr
slaget kn bety lbr utbyggingen
av sykkelveinettet i byer som sat
ser. Drammen, Nøttero/ Tøns
berg, Sandnes og Trondheim ar—
beider malhevisst for å legge for
holdene til rette tbr sykhster.
Berget frykter at ogsa disse bye
ne skal rammes av nedskja.’ringe—
ne.

Mindre
miljøstatistikk

Statistisk Sentralbyra kir mindre
penger til miljøstatistikk og
forskning neste ar. Bevilgning
ene til dette formalet gar ned fra
åtte millioner til 5,9 millioner
kroner.

Klimautredning
fjernet

Posten «utredning om norsk kli
niapolit ikk» er Ijernet fra stats
budsjettet. Årets bevilgning var
pa 1,7 millioner kroner. Utred
ningen om klimapolitikken skal
likevel viderelbres, lover regje
ringen. Klimautredningen skal ()
neste ar Enansieres over en ram—
iïiebevilgning til lhrsknings- og
utredningsoppdrag. Ramme—
bevilgningen er pa 1,2 millioner
kroner en halv nullion min
dre enn klimautredningen alene
fikk i ar.

Finans- og
tolidepartementet:
Emballasjeavgift opp

Avgifte’n pa engangs-emballasje
har s ært uendret siden 1994. Na
økes den, fra 70 til 74 øre per en
het. lbr å kompensere for mang
lende prisjustenng i denne perio
den.

IiFTAs overvakningsorgan
ESA har tidligere konkludert
med at avgiften er i strid med
lOS—avtalen lordi grunnavgiften
nesten utelukkende helastes im
portere produkter, og at Norge
ikke har clokumentert at ombruk
ut fra miljøhensyn hør stiniule—
res framfor materialgjenvinning.

Flere miljøbyer

Miljoverndeparternenlet vil
trekke liere byer inn i arbeidet
med mil jøbyer. hittil er det sat
set pa fem byer, men fran til ar
2000 blir ordningen utvidet.

I programmet legges det vekt
pa arealbruk og tbrurensning
knyttet til okt behov for trans
port.

N&M Bulletin

SIRI LEHNE NILSEN

MD satser pa mer lbrsknuig
og bedre registrering mens de
egentlig har nok kunnskap til å
handle. Istedet opplever si at det
kuttes pa budsjettene til konkrete
miljøtiltak: Tilskuddene til avløp
og avibll synker. [)epartementet
setter ikke i gang de nødvendige
tiltak tbr å redusere nitrogen—tbr—
urensninge i ytre Osloljord. Det
er ikke nok trøkk i arbeidet med
å rydde opp etter gamre synder.
lbr eksempel nedgravde oljetøn
ner. Denne uts iklingen har pa—
gatt i flere ar, sier Kronen. I [an
peker pa at blant de hos edpriori
teringene Miljøvern
departementet selv trekker fram
er det mye som bekrefter pastan
den: Kartlegging av areal—
utvikling i Norge, statlig natur—
oppsyn og rniljoforskning.

Det er viktig at folk kjenner til
helse- og miljøskadelige stof
fer, poengterer Miljøverndepar
tementet, og vil åpne et infor
masjonssenter. — Senteret får
liten verdi, mener generalse

kretær Terje Kronen i Norges

Naturvernforbund.

N&M Bulletin
SIRI LEHNE NILSEN

I 1997-budsjettet Ibreslas det å
opprette et nasjonalt infbr—
miisjonS— og koinpetansesenter

— Ei det sa viktig at MD har
ti stort budvj’tf’ Er dit i/dit bed—
i’L 1)111 iiii/jøti/taktiit (‘i’ iIitCgi’t’l’t

pa /n’t’rl inÅelt/agftlt i di andre
1lL’/)L(!’tt’lnt’lltt’liL’?

—Jo, men i så tiili mti MD ha
ett sektorovergripende rolle, I
dag vil jeg heller karakterisere
MD som sektorunderliggende.

Kulturminnevern er blant ho—
sedsatsingsoniradene til MD
neste ar. 1997 er kultorniinne
aret, og Riksttntikvarens budsjett
er i den forbindelse styrket ned
17 prosent.

Det er bra at det satses pa
vern av kulturminner. Men det er
rart nar kulturminner blir hoved—
satsingen Ibr Miljoverndeparte
mentet — samtidig som vi star
overfor enorme miljøutfordrin
ger, mener Kronen.

for helse- og miljoskadelige sto1
fer. I en pressemelding fra Miljø
verndepartementet understrekes
det at for at lbrbrukerne skal
kunne velge mer miljøvennlige
alternativer, mti de vite noe om
produktets egenskaper knyttet til
helse og miljø. MD sltir ogsa fast
at det i dag er vanskelig å 1’» tbr—
stadig inlbrmasjon. I lovedopp
gaven til senteret blir dertbr å in
tbrmere Ibrbrukere og næringsliv
om de helse- og miljøskadelige
stoffene.

NNV har i tiere ar lbrsokt ti fa

Mindre til :
Berntsen
Mi Ijøs erndeartementets 1997-
budsjett er på snaut 2,5 milli
arder kroner. I forhold til i år
betyr det en reduksjon på 893
millioner kroner. Hovedårsaken
til nedgangen er at vrakpanten
reduseres igjen neste år. økt
vrakpant i 1996 kommer til å
koste rundt 730 millioner kro
ner, og var bare ment som et en
gangstiltak. I tillegg er pro
grammet «miljøvern i kommu
nene» — 105,8 millioner —

overført til Kommunal- og
arbeidsdepartementet.

Mi lj øvern departementets
budsjett er på 0,6 prosent av det
totale statsbudsjettet.

Den største prosentvise
økningen på neste års budsjett
finner vi på budsjettposten «kli
maendringer og reduksjon av
ozonlaget». Denne potten er
nesten fordoblet, og planen er å
opprette et nytt forskningspro
gram for forskning på og utprø
ving av aktuelle teknologier
som kan redusere utslipp av
C02 og andre klimagasser. Ar
beidet skjer i samarbeid med
Nærings- og energideparte
mentet.

Til sammen er budsjett-
posten for 1997 på drøyt 48
millioner, eller to prosent av
Miljøverndepartementets bud
sjett.

innsyn i Produktregisteret nett
opp med den hensikt å se hvilke
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Bevilgningenen til

kalking av sure vass

drag kuttes med 25

prosent.

— Hvis det skjer, vil

mye av det tidligere

kalkingsarbeidet

være forgjeves, sier

Espen Farstad i Nor

ges Jeger- og Fisker-

forbund (NJFF)
N&M Bulletin
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larstad raser over budsjett—
forslaget, og lover at NJI’l kom
mer til a jobbe beinhardt for at
bevilgningen skal økes til irels
niva. Minst. For I 99(, er Il 7,3
millioner satt av til kalking.—— En bevilgning pa 150 mil—

Papirprodusenter og hakkes
petter har en ting til felles: De
liker osp. Store åkerområder i

Finland skal nå gjøres om til
ospeskog. Miljøkonsekvense
ne kan bli positive.

N&M Bulletin
JENS PETTER TOLDNÆS

En ny papirflihrikk. i Lojo i Fin
land, trenger arlig 250 -

300 000 kubikkmeter ospevirke.
For a dekke dette behovet vil fi
brikken plante til et omrade pa
200 000 dekar med ospeskog,
Dette tilsarer omlag størrelsen
pi Vestfold fylke.

lioner kroner i 1997 vil være mer
i oerenstemmelse med hand—
linsplanen til Direktoratet 1r
naturforvaltning. Der har man
lagt opp til en opptrapping av
kalkingen basert pa vitenska
pelige tall om situasjonen.

Farstad poengterer at selv om
det faller mindre sur nedbør over
Norge ni enn tidligere, er det be
hov for i opprettholde kalkingen
i store onirider pa Sør— og Vest
landet.

Vi mi fortsette til utslippe—
ne er si lave at naturen selv grei
er å rydde opp i problemene, sier
han

Farstid benekter at han er ute
etter i mdc sin egen kake.

— Det er ikke bare for at våre
fiskere skal mer hingsi at vi
roper høyt om delte. Vi er opptatt
av i ha en natur i balanse, og vi
føler at vi har bred støtte i denne
saken. Bade fra miljøorganisa—
sjonene og fra folk flest.

Ogsa i Ijor ble det kuttet pa

Påvirker miljøet
Ti lplantingsprosjektet er sa stort
at det vil få konsekvenser for
miljøet. Ettersom erfaringene
med osp er begrenset til fvrslikk
produksjon pa 50 og 60-tallet er
det mye finnene ikke vet forelø
pig.

I følge den finske miljoorga
nisasjonen Natur&Miljö kan det
likevel være grunn til a se lyst pa
prosjektet.

Det er nemlig ikke bare papir-
produsenter som liker osp. Det
gjør ogsi hakkespetter. smagna—
gere. elg. insekter og en rekke
andre dyrearter. Prosjektet kan
derldr bidra til en rikere fliuna.

kalke-be ilgningene i tdrsliget
til statsbudsjett. Men etter store
protester økte bevilgningene
istedet.

Det skal vi klare i år ogsa.
For i dette budsjetttbrslaget
henger ikke tanker, tale og prak
sis sanimen. Miljøvenministeren
har sagt at sur nedbør er et svært
alvorlig iniljøproblem.

Plastrør og sprøyting
Negative miljøetE.*ter kan for
eksempel være dersom man vel
ger a sprøyte omradene som skal
plantes til for a hjelpe ospa i
gang.

Mange dyrearter vil heller
ikke lå sa mye av glede ospeøm
radene dersøm trestammene blir
dekket til med plastrmmr Iår i hin
dre gnaging. Ettersom trurne
ikke skal behandles som sagtom
mer er det neppe nødvendig a
sprøyte mot insekter. Insekt
ganger lårringer ikke tømmer
sont likevel skal males opp til fi
ber.

Den finske iniljøorganisa—
sjonen er heller ikke sa skeptisk
til a beplante akerniark, sa sant
det ikke skjer i speisielt verdmful
le kulturlandskap.

Kutt for NINA
Norsk institutt for naturfor

valtning (NINA) må redusere

bemanningen, og hadde håpet
på økte bevilgninger over nes
te års satsbudsjett. Istedet er

støtten kuttet.

N&M Bulletin

SIRI LEHNE NILSEN

Kuttet er ikke all verden. 200
000 kroner mindre mi NINA
klare seg med i 1997.

— Verre er det at en del av
bevilgningene er flyttet til en ny
hudsjettpost som på sikt kan gi
oss mindre frihet til å bygge OPP(
kompetanse pa omrader vare 3
faglblk ser er viktige, sier
økonomisjef Trond (iarnes.

Kutter 15 årsverk
Som N&M Bulletin skrev om’ i
tårrige nummer, har NINA
pengeprøblenier, og kan bli nødt
til a fjerne opptil 15 arsverk.
NINA ble opprettet som en pri
vat stiftelse av Staten i 19S8, og
overtok oppgaver som tidligere
var knyttet tl blant annet Direk
toratet for naturlårvaltning. Det
ble ibrutsatt at NINA skulle tje
ne penger pa oppdragslorsknmng.
kombinert med en grunn—
bevilgning fra staten. Na har
grunnbevilgningen gatt ned uten
at N 1N\ har klart å kompensere
Iår det gjennom økte inntekter.

Ikke ønsket
— Vart hovedproblem er at få
kunder ønsker å kjøpe \are tje
nester. Vi far oppdrag fra miljø
fbrvaltningen og fra instanser
som er palagt a før eksempel
lage konsekvensutredninger i
lårbindelse med utbygging. Men
i motsetning til mange av de an
dre lårskningsinstituttene er det
lå som bruker oss i ren egen-
interesse, sier (iarnes.

— I Ivis politikerne ønsker seg
et forskningsinstitutt som er pa
t’ramsiden nar det gjelder kom
petinse knyttet til de problem-
stillinger som vire faglblk ser at
mmljøvernforvaltningen stir
overfor, mi vi ha mer penger,
mener han.
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Jo større tap en sauebonde
har, jo flere dyr dyr skmflår han
seg. Det er et resultat av rov
dyrpolitikken, noe skal folk leve
iv pm Lesja ogsa.

I lerredsagronom Jorn Bot
heiin ved landbrukskontoret i
Lesja er ikke overrasket over at
antallet sau øker pa tross av at
Ijellkommiinen ligger midt i det
det inerte kjerneomnradet Iår jerv
i Sør-Norge.

— lJt iklingen har gatt i ret
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Det totale saueantallet i Nord
Trøndelag har økt fra 40352 dyr
i 1993 ti14l959 dyri 1995,iføl-
ge Trønder Avisa. Til sammen en
netto økning på 1607 dyr.

Antall besetninger har steget
fra 739 bruk i 1993 til 786 i
1995. En økning på 47 bruk.

Fortsatt økning
Stig Hegdal ved Iandbruks

avdelingen i fylket understreker
at økningen stort sett utgjøres av
mindre bruk i størrelse fra 30-50
dyr. På den annen side er dette

ning av færre bruk. men hvert
bruk har flere dyr. Dette er i trad
med landbruksmmnisterens poli
tikk, sier han til N&M Itultetin.

Mer enn fordoblet siden
1980
I 1980 x ar det totale saueantallet
i Lesji 2992 vintertbrede dyr Iår-
delt pm 101 bruk. I 1990 var an
tallet steget til 5145 dyr, mens
antallet bruk var sunket til 93. I
1996 er antallet oppe i omlag
7000 dyr og ni har ogsi antallet
bruk steget til omlag 100.

I 980 var det første aret med

besetninger med livdyr hvor det
kan forventes økt saueantall et
terhvert. Hegdal utelukker der
for ikke at saueeantallet i Nord
1i’uimdetag vil fortsette å øke i de
nærmeste årene.

Tolv nye bruk i Snåsa
Foreløpig kjenner ikke land
bruksavdelingen til plasseringen
av hver eneste ny besetning i
Nord Trøndelag. Det er imidler

— tid klart at Steinkjer har hatt den
største økningen, og at deler av
Steinkjer ligger innenfor kjerne-
området for bjørn.

På Snåsa har det kommet til
tolv nye bruk. Hele Snåsa ligger
innenfor kjerneområdet.

Også i lierne har antall bruk
økt på tross av betydelige rov
dyrproblemer. Her har imidler
tid antall dyr gått tilbake siste år,
fra 8484 til 7743. En netto iIba
kegangpå 741 dyr.

betydelige tap mv sau i Lesja. 170
dyr ble tatt. I 1993 var antallet
steget til omlag 600: Tapstallene
Iår i ar er ikke klare enda, men
den Ibrelopige rekorden pa 1230
dyr ble sitt ifjor. I tålge Bolheim
star jerven for 80-90 prosent av
tapene. Pa tross av (le høye tap—
stallene øker altsa antallet sau i
Lesja år etter år.

Ei cli’! ikke litt rart at dii er
sa attraktim’t å drive nmed sau midt
i et kjerneomrade for rovdyr

— Vi er en veldig ensidig
tandbrukskommune. Slik sett
ligger vi pm tredje plass i landet.
Det a øke antallet sau er en mate
a sikre seg pa.

Vil ha jerv
Botheim ønsker ikke i utrydde
jerven i omrmdet, men mener rov
dyrtårvaltningen er inne på et
galt spor nfr kjerneomrader skil

les ut slik de gjør i dag. han me
ner det sør-norske kjerneomradet
bare er et fragment av et stort
skandinavisk jerveomrade som
burde vært sett pa under ett.

Personlig kjenner jeg hel
ler ingen som vil utryddejerven i
Lesja. Vi er bevisst på den sarba—
re høyljellsokologien, men de
som Ibrvalter rovdyrstammene
burde nok vært i bedre
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ANDREAS TJERNSHAUGEN

Del skjer lbr øyeblikket en
massiv ødeleggelse av ozon som
omlatter hele den polare stratos—
leriske luftmassen. I enkelte
omrader er ozonmengden redu
sert med nesten 70 prosent, sier
dr. Rumen llojkov ved World
Meteorological Organizat jon
(WMO) til Natur & Miljø liulle—
tin.

De siste fire arene har det
tùnnet sted en kraflig nedhryt
ning av ozon over Antarktis
rundt manedskihel september’
oktober. Areis ozonhull var tid
ligere ute enn anlig. Allerede

Finansiering for tidligere øst
blokkiand og tiltak mot svart

omsetning er blant temaene

når partene I Wien-konvensjo

nen og Montrealprotokollen

møtes I Costa Rica i slutten

av november.

Tidligere østblokkland forbruk-
er og produserer betydelige
mengder ozonnedbrytende gass-

er, mcii otitlattes ikke av fondet
som er oppietiet for å betale til
tak i ii-land. I følge Michael
Graber, sekretær for ozonsekre
tariatet ved (JNEl nærmer man
seg en løsning på dette pro
blemet. Det er bestemt at GEF
(Global Environment Facility),
skal gi støtte til omlegging i
Russland og øst-Europa. Forut-

siste uke i september dekket det
a lange hullet over sorpolen 20
millioner kvadratkilometer — et
omrade fire ganger sa stort som
I uropa.

Redusert med 50 prosent
Nye malinger oflentliggjort 5.
oktober viser at ozonhullet (om—
rader med minst 40 prosent re
duksjon i ovonnivael) dekker 22
millioner kvadratkilometer. Over
mer enn to tiedeler av det antark—
tiske konti nenl er ozonn i det na
redusert med minst timti pro
sent. Sa lave erdier ble l&ste
gang registrert over et mindre
omrade i 199 I Rumen ltojkov
ved WMO regner med at ozon

setningen er at de ratifiserer til
leggene til Montrealprotokollen
fra London i 1990 og Køben
havn i 1992. Graber mener at
ratfisering og GEF-støtte vil
være avklart for en rekke land
innen partsmøtene for Wienkon
vensjonen og Montreal
protokollen i Costa Rica i alut
ten av november.

Kontroll av om avtalen blir
fulgt opp og tiltak mot svart om
setning av ozonnedbrytende
stoffer er andre spørsmål som
vil bli diskutert i Costa Rica.
UNEP har foreløpig dårlig over
sikt over disse spørsmålene,
men Graber fastslår at et svart
marked eksisterer.

hullet vil opprettholdes de to-tre
fiirste ukene av oktober, avheng
ig av temperaturen.

Ikke nådd toppen
Vi har sett en slik kraftig ned—

brytning i løpet av varen pa den
sørlige halvkule de siste tire are—
ne. Observasjonene samsvarer
med vare teoretiske modeller for
hvordan ozonlaget brytes ned av
klorholdige gasser, sier Bojko.

Terje lterntsen ved Institutt
for geofysikkpa Universitetet i
Oslo bekrefter at det betydelige
ozontapet over Antarktis stemm
er godt med forskernes forvent
mnger. De regner med at meng
den ozonnedbrytende klorlbr
hindelser i stratosfieren forst vil
na toppen i løpet av de neste ti
arene - vel og merke hvis Mon
trealprol oko I len følges a’ alle
land. Ozonlaget kan is:ilhll ære
tilbake pa I 9S0—niva rundt mid
ten av neste arhundre.

Bonde-nei til genmais

Norges Bondelag frarader god
kjenning a’ en genmoditisert
mais som produsenten prøver å
fli godkjent i FU. Maisen har tiitt
et nytt gen som produserer gitt—
sløfiet ltt. Del tar livet av som—
nierlugl la r’v er.

I sin horingsutialelse peker
ltondelaget pa at insektene blir
utsatt lbr det samme gifistoffot
hele tiden, og at de raskt kan ut
vikle inotstandskraf mot gift—
stoffet,, skriver Nationen. •

Ferger lager alger

Passasjerhater som legger til i
Mariehavn pa Åland skaper al—
geproblemer. Fergetralikken
innvirker pa okosystemet ved at
vannet virvles opp og blander
oksygen og næringsstofli.r, noe
som gir perfekte forhold Iår
vekst av blagronnalger. Dette
uroer Ålendingene, skriv er Fin—
lands Natur.

Næring’s-Gro
«Mens vi alle har trodd at
statsminister Gro Harlem
I trundt land med rette har fått
oppna ti som «verdens miljø
vernniini sier». «miljø—mor».
«miljø-Gro» og lignende, vi
ser del seg nå at dette er liill
stendig fiil.»

Fra leder i Dagens Næ
ringsliv som mener «næ
rings-Gro» er et mer passe
nde navn etter avsleringene
av at hun allerede i 1994
stoppe! lorslag fia ministrene
Johnsen, Berntsen og Opseth
om flat ( ï)2-aigi/t.

Jobbsøknad fra
Berntsen
«Når jeg en dag slutter i poli
tiken, kan jeg tenke meg å til
by Yngve Hågensen mine tje
nester. Jeg skal med glede un
dervise på LO-skalen i Sør-
marka.»

Thorbjørn Berntsen til
LO—aktuell.

Atomsmugling
«Norge er et av de få landene
som ennå ikke har ftinnet ra—
dioakti e kilder eller nokle—
ært materiale ved grense
kontroll. [)ette tror vi skyldes
at vi ikke har kontrollert dette
i noen særlig grad tidligere.»

Forsker Ole Reistad i Sta
ten Strålevern til Arbeider
bladet.

Store løfter
« Vi skal: stoppe bens i ndamp—
nislippene. skape el miljø-
riktig kollekli tilbud. få redu
sert oljeutvinnntgsiempoet,
stoppe forurensningen langs
kysten. få bedriftene til å kli
desortere sitt avfal, stoppe
den uvett ige ta rei ra li ngen .»

Fra ‘Voiges ltilioie,n—
forbunds annonse i l)aghla

det.

Same procedure...
«Del er rett og slett skrem—
niende at reu)eruiisen faktisk
vil bruke mer penger på
atomkraftforskning enn på al
ternative nergikilder.»

Lars Haltbrekken, Natur og
Ungdom, tilArbeiderbladet.

Miljøvern — på papiret

Forsøk pa å gjøre Verdens-
bankens utviklingsprosjekter
gronnere har fort til uendelige
hauger av papir og massevis av
arbeid for miljoforskere. Men li
ten forandring pa selve prosjek—
tene. Slik konkluderer en intern
studie i Verdensh:inken, forteller
New Seientisl.

For lirn år siden insisterte
banken pa at regjeriger som ville
ha bistand matte gjennomlåre
miljokonsekvensanalyser. Tan
ken var a luke ut eller endre pro
sjekter som så ut til a gjøre mer
skade enn nytte på miljøet.

Konsekvensanalysene «grei
de ikke i gi seriøse vurderinger
iv alternative løsninger og tek—
nologier», og var ofte «overtla
diske .. bare liarmaliteter». I til
legg havnet de hos de rette per
sonene for sent til å pavirke pro—
sjektene.

Tony Juniper il2riends øL ihe
Farth sier til New Scienlist: —

Verdensbanken behersker grønn
retorikk, men miljoodelegg
elsene er her fortsatt.

Boken gir en bred innføring og oversikt over
norsk miljøvernorganisering og miljøvern
politikk, I dette møtet mellom de mest
sentrale organisasjoner og ideologier, blir
deres ulike syn på norsk miljøvernpolitikk
piesenteit på en ny og spennede måte.

Blant bidragsyterene finner vi bl.a. Arne
Næss, Erik Damman, Heidi Sørensen og
Kurt Oddekalv.

Kr 298

ii Tano.Aschehoug

Ozonhullet over
Antarktis vokser
Årets ozonhull over Antarktis er fire ganger

så stort som Europa. Og ozonhullet har

oppstått tidligere enn det pleier.

Sant oq skrruet I{alrnderrii

Oktober: Internasjonal fag- 5. — 6. november: Rense- forening, 7354 0326.
messe for miljørettet utstyr og dager i Grimstad. Fagseminar 25. — 29. november: For-
teknologiske tjenester, Lyon. om biologisk fosfor- og nitro- handlinger om nye miljøavtaler
Mer info: Franske fagmesser, grenfjerning og slam- i regi av ECE-konvensjonen,
2242 1860. behandling Arrangert av Høy- Geneve.

20. oktober: «Miljø for li- skolen i Agdei. Grimstad kom- 2. desember: GRIP forum
vet». NRKs TV-aksjon til inn- mune og NKI. Mer info: 3725 ‘96: \Iilioettikiivitet7 Styrket
tekt for miljøvern. 3000. konkurranseevne for norske

23.— 25. oktober: «Miljø- 8. november: lokal agenda virksomheter. Oslo. Mer info:
ledning» — konferanse om sik- 21. Konferanse i Oslo arrangert 2257 3600.
kerhet, helse, kvalitet og miljø i av Kommunenes sentralforbund 9. — IS. desember: For
Slockliolni. Arrangør: Institute og Miljøheimevernet. handlinger om ny klimaavlale,

for International Research All. 5. — 8. november: Nordisk Geneve.
TIf. 0046 823 021 (I. konli.ranse og messe om farlig Ilosten 1997: I redle parts

23. — 29. oktober: lnter- gods i Gåtebotg. Mer info: 0046 konferanse under klima-
nasjonal skogskonferanse i 31 708 5001). konvenslonen, .lapan.

Ku usamo, I iii land arrangert av 13. — I 7. nov cm ber: World
Taiga Rescue



Miljøgifter i maten
—nei takk!

Kommunene er pliktige til å ta imot mindre
mengder spesialavfall uten at det koster noe.

Kvitter du deg med f.eks. malingsrester,
brukt olje o.l. på denne måten, unngår du
at miljøgiftene havner på dynga, i grunn-
vannet eller i maten vår.

Leverer du spesialavfall til de kommunale
mottakene?

Norsas AS eies av Staten v/Miljavern.
departementet. Næringslivets
Hovedorgan,sasjon og Kommunenes
Sentralforbund

NORSAS
Nnk konlperariSc,entc

Annonser i N&M Bulletin!
Vi kommer ut hver 14. dag og retter oss mot lesere

innen offentlig forvaltning, utdanning, forskning, poli
tikk og med ia.Vi leses av store deler av norsk miljø-
forvaltning, blant annet hele Miljøverndepartementet.

Derfçr bør Natur&Miljø Bulletin være et naturlig sted
å annonsere for din bedrift, når du skal søke etter nye
folk. Stillingsannonsene samles på en plass, med felles
heading.

Bruk Natur&Miljø Bulletin når nye miljø- og

naturvernstillinger skal besettes!

For mer informasjon og bestilling av annonser, kontakt
Naturvernforbudets Markedskontakt, tlf. 22 71 92 20

Nor-Cargo

system. Virksomheten omfatter godsframfering på land og

sjø, flyfrakt, pakketransport og logistikk løsninger

innenfor såvel tørriast som termo.

Moderne IT løsninger og medarbeidere med høy

kompetanse sikrer fleksibilitet og kvalitet.
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Naturvernforbundet
trenger deg soiri

bossebærer
Norges Naturvernforbund er en av fem miljø og utviklings-organisasjoner
som sammen med NRK, stär bak arets TV-aksjon, MILJØ FOR LIVET.
Resultatat av aksjonen males ved hvor mange personer som gar med bosser
på innsamlingsdagen. Skal vi lykkes, trenger vi deg som bossebærer, søndag
20. oktober 1996.

Årets TV-aksjon MILJØ FOR LIVET gar til miljø og utviklingsprosjekter for ù.
bevare naturen og sikre menneskers livsgrunnlag. Med støtte fra irets aksjon kan
indianere i Amazonas verne sin egen regnskog. MiIjøbvegelsen i Russland kan
med støtte fra MELJØ FOR LIVET, jobbe for redusert bruk a atomkraft og økt
energisparing.

Ta kontakt med ordføreren i kommunen din og fa navn pa lederen av kommune
aksjonskomiteen. Her kun du melde deg pi den nasjonale dugnuden. Hvis du
ikke finner fram ring TV-aksjonen pil 22 71 74 00 og fa nummeret til aksjonsle
deren i I’1ket. Innsatsen tar en kort søndag ettermiddag og utbyttet er stort for
miljøvernarbeidet i inn og utland.

MILJØ
FOR

LIVET

Velkommen til
SYorges største

vintersportssted

• 24 heiser

• 62 nedfarter

• 685 meters falihøyde

• 4 halfpipes

• 2 snowboardland

• 3 mini-snowboardland

• 76 km. langrennsspor

alt/ar en vellykket skiopplevc’lse.

Trysilfjellet As til.: 62 45 09 11 • Vær og foretiL: 62 45 05 99

Posthok 264 Skovin - 0212 Osli,
Tif. 22730840 T-Idax: 22 3 2201

På jakt etter nye folk?

PEABs miljøsatsing er et konkurranse-
middel. Det innebærer at vi bygger

ressursvennlig og skaper bygninger
som mennesker har godt av å bygge og
bo i, samtidig som materialene de bygges
av kan brukes på nytt, gjenvinnes eller
tas hånd om — uten at naturen tar skade.

PEAB AS

Postboks 63 Ellingsrudåsen

1006 OSLO

Tif. 22 3233 10

=

er landets ledende transport- og logistikk

En spennende entreprenor Nor-Cargo, Pirsenteret 7005 Trondheim, Telefon 73 545000 - Telefax 73545001
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SAS takker for lniljøraj)portprisefl 1995

Alt kan
gjøres bedre!

.\.ll transport er energikrevende og miljøbelastende, men SAS

legger ned et betydelig arbeLd for å redusere disse belastningene

mest mulig.

Et resultat av dette er at vi i år ga tit SAS’ første miljø—

rapport. Ekstra inspirerende er (lei at (lenne rapporten fikk til

delt den lø rst e li orske milj ørappo rtp ri sen. 5 amimieli med

etalileringemi av en fl 1111 ljøorganisasjo n og I astsetteise av kon

krete milj ømål lor de 11w rniest e årene, er rapport e li et ledd i vår

amliisjon om å utvikle el av l)ransjens ledende niiljøprogrammner.

En miljøtilpasse utvikling av flyflåten er det som har stØrst

miljøforbedrende effekt. I 1995 besluttet derfor SAS å investere

nærmere 14 milliarder kroner i fly som er blant de mest støy—
svake i markedet, og som gir en vesentlig reduksj on i ut si ippene

av CO. og NO.
Vi vil fra nå av kunngj Øre alle 5 15’ milj øtiltak i en årlig miljø—

rapport soni utgis sammen med selskapets årsl)eretning.

iii lj øraJJv rg n I ‘qi han
IatilI,’ /ru .

iii Ijøn t’b1i iiii
tbfo,z (,7 .i) ‘B I
i I/ I .) 83 00.

lit/SAS


